
دانشگاه تربیت مدرس، تنها مرکز جامع آموزشی مختص تحصیلات تکمیلی 

است که در کنار ارائه رشته های وزارت علوم، امکان تربیت دانشجو در رشته های 
پزشکی را هم دارد. »تربیت مدرس« امروز با گذشت 43 سال از زمان تاسیسش، 
میزبان 9 هزار و 848 دانشجو در 17 دانشکده است که وظیفه تربیت آنها نیز از 
سوی 727 عضو هیات علمی دنبال می شود. ماحصل فعالیت تربیت مدرس 

در بیـــش از 4 دهـــه گذشـــته را بایـــد فارغ التحصیلی 32 هزار نفر در رشـــته های 
مختلف دانســـت. با این حال دانشـــگاه تربیت مدرس طی سال های اخیر با 
چالش های زیادی همراه بوده که یکی از آنها را باید ارقام بالای بدهی هایش 
دانست. دانشگاهی که در برهه ای حتی در پرداخت حقوق و دستمزد اعضای 

هیات علمی و کارمندانش نیز با چالش مواجه شده بود. رئیس این دانشگاه 
معتقد است قطار تربیت مدرس از مسیر بحرانی، گذشته و به شرایط آرامی رسیده 
اســـت. فرهاد دانشـــجو در گفت وگویی از چگونگی تغییر مسیر این دانشگاه 

در طول 3 سال گذشته و از الزامات آینده فضای آموزش عالی گفته است. 

اگر بخواهیم روند مدیریت 3 ســـاله حضور شـــما در دانشـــگاه تربیت مدرس را 
بازخوانی کنیم، اصلی ترین چالش آن زمان چه بود؟ 

زمانی که برای دومین بار در سال 1400 به عنوان رئیس دانشگاه تربیت مدرس 
انتخاب شـــدم، دانشـــگاه ما نزدیک به 190 میلیارد تومان بدهی داشـــت که از 
یس ها بود. متاسفانه در آن  این تعداد 80 تا 85 میلیارد تومان بدهی حق التدر
یس ها پرداخت نشـــده  برهه شـــاهد آن بودیم که نزدیک به 8 تا 9 ترم حق التدر
بود. حتی این مســـاله را در حوزه کارمندان هم به گونه دیگری شـــاهد بودیم؛ 
کـــه دو مـــاه افزایش حقـــوق کارمندان هم اعمال نشـــده و طبیعتا اینها بار  چرا
مالی مضاعفی را به دانشـــگاه تحمیل کرده بود. از طرف دیگر صندوق خود 
دانشـــگاه نیز عملا هیچ پولی را نداشـــت و اصلا علت رســـیدن به این میزان 
بدهی هم همان بود. به دلیل کمبود بودجه پژوهشی و بودجه مرتبط با بخش 
، با آزمایشـــگاه هایی نیز روبه رو بودیم که 5 تا 10 ســـال بود که با  تجهیز و تعمیر
ی نشده  تجهیزات خرابی روبه رو بودند و عملا تجهیزات جدیدی هم خریدار
بود و عملا امکان اینکه بتوانیم کارهای تحقیقاتی به روز انجام دهیم، در حال 
کاهش بود. البته این مساله نسبت به همه دانشگاه های کشور وجود داشت 

و با خطر تنزل رتبه دانشگاهی در دنیا روبه رو بودیم. 
در ابتدا تلاش کردیم بدهی های دانشگاه را اولویت قرار داده و آن را پرداخت 
کنیـــم. یکـــی دیگـــر از برنامه های مـــا آن بود که کیفیت دانشـــگاه و تجهیزات 
آزمایشـــگاهی را ارتقـــا دهیـــم، اما برای این کار چـــون منابع مالی مان کم بود، از 
طریق تعمیر تجهیزات آزمایشـــگاهی دنبال کردیم. خوشـــبختانه امروز هیچ 
یم و حتی در مجموع نیز در حســـاب دانشـــگاه 70 میلیارد تومان  بدهی ندار
پول وجود دارد و این نشان می دهد ما فضای متفاوتی را برای رئیس دانشگاه 

بعدی آماده کرده ایم. 
مساله دیگری که توانستیم آن را محقق کنیم، این بود که به صورت میانگین 
بین 115 تا 130 درصد بحث افزایش بودجه را در برخی از بخش ها داشته باشیم. 
تحقق این مســـاله به زبان آســـان است! رسیدن به این نقطه نشان می دهد ما 
برنامه ریزی مشخصی در این زمینه داشته و به اصطلاح مدیر پشت میز نشین 
نبوده ایم. البته اینکه می گویم بوده ایم، به دلیل آن است که مدیریت یک کار 
جمعی به شـــمار می رود و رســـیدن به این توفیقات 2 دلیل داشـــته است. اول 
ســـکویی اســـت که توســـط اعضای هیات علمی و هیات مدیره قبلی وجود 
داشـــته که امکان ارتقای آن وجود داشـــت، مســـاله دیگر آن اســـت که ما افراد 
بزرگی که هرکدام ظرفیت رئیس دانشگاه، وزیر و وکیل شدن در این کشور را 

دارند، در کنار خود داشتیم. 

حضـــوری شـــدن دانشـــگاه ها را باید یکی از اتفاقات مهـــم آموزش عالی در آن 
برهه به حساب آورد. 

بلـــه، چالـــش دیگرمـــان این بود که در آن برهه تصمیم گرفته شـــد تا آموزش ها 
ی  ی حرکت کند و دیگـــر آموزش مجاز ی به ســـمت حضـــور از فضـــای مجاز
را نداشـــته باشـــیم. ما نیز با دانشـــجویان در اول مهر روبه رو شـــدیم که 3 سال 
ی درس خوانده بودند و فرهنگ دانشگاه از یادشان رفته بود.  به صورت مجاز
ی را می توان انجام داد و چه کارهایی  اصلا نمی دانستند در دانشگاه چه کار
را نمی توان انجام داد، چگونه می توان نسبت به مساله ای اعتراض و اعتصاب 
داشت و در کدام بخش ها می توان نظر داد و در چه مواردی نمی توان نظر داد. 

به صورت کلی جایگاه استاد و دانشجو در آن برهه مخدوش بود. 
گـــر بخواهـــم مســـاله را کمـــی بازتر کنـــم، بایـــد این طور بگویم کـــه ما با  شـــاید ا
دانشجویان کارشناسی ارشدی روبه رو بودیم و حالا وارد مقطع دکتری شدند 
ی گذراندند و همچنین دانشجویان  که کل دوره کارشناسی ارشدشان را مجاز
ی  کارشناســـی را داشـــتیم که از یک دوره 4 ســـاله، 3 ســـال را به صورت مجاز
درس خوانده بودند. همین شرایط باعث شده بود در مجموع فرهنگ خوبی 
را در آن برهه شاهد نباشیم و این برهه با بحث اعتراضات که البته در مدتی 
کمی به اغتشاشات تبدیل شد نیز همزمان بود. یعنی بازگشایی دانشگاه ها 
ی شدن آموزش ها  به نوعی با اغتشاشات همراه بود، با این حال موضوع حضور
در دانشگاه ما به نحوی مدیریت شد تا بینش ها و افراد با نگاه های سیاسی 
متفـــاوت به پرخاشـــگری و دعوا نرســـند و اســـاتید اصلاح طلـــب، اصولگرا و 
مســـتقلی بـــا مهـــر و محبت و نظـــم و انضباطی که در سیســـتم ایجاد کردیم، 

توانستیم فضای دوستانه بین آنها را بیشتر کرده و آدم ها نیازی به ابراز خشونت 
نداشته باشند. با وجود اینکه برخی از جوانان به معنی واقعی دنبال خشونت 
بودند، اما با مدیریتی که انجام شـــد، توانســـتیم فضا را مدیریت کنیم. حتی 
برای همین کار نیز دانشـــگاه توانســـت نشـــان در تراز حاج قاســـم سلیمانی را 
یافت کند. خوشبختانه در همان زمان اعتراضات و اغتشاشات، با افراد  در
چهره اصولگرا و اصلاح طلب جلسات مشترک برگزار می کردیم و این کار نیز 
از ســـوی نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری مدیریت می شـــد و تلاش کردیم تا 
شرایط به گونه ای مدیریت شود که سوءاستفاده از فضا صورت نگیرد. توانستیم 
، محبت، قانونمندی و دوســـتی را به عنوان ســـوخت موتور پیشـــرفت  بـــا مهـــر
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یزی برای جلوگیری  به خطر تنزل جایگاه علمی دانشگاه ها اشاره کردید، برنامه ر
از این تنزل چگونه بود؟

براساس رتبه بندی لایدن سال 2024 ما در بین دانشگاه های وزارت علوم رتبه 
یم و توانستیم ارتقای  دوم و در بین کل دانشگاه های کشور نیز رتبه سوم را دار
مناســـبی را در این حوزه داشـــته باشـــیم. مســـاله دیگر این اســـت که لایدن 4 
شاخص اساسی و هر کدام نیز خود نزدیک به 10 زیرشاخص را شامل می شود. 
... وجود دارد؛  در آن مباحـــث تولیـــد علمـــی از جمله کتاب، مقالـــه، رفرنس و
حـــوزه درآمدهـــای اختصاصی و مرتبط با صنعت هـــم وجود دارد. همچنین 
شـــاخص فرهنگـــی و جنســـیتی و نســـبت جمعیت زنان به مـــردان نیز در آن 
وجود دارد. زمانی که ما در این پایگاه اســـتنادی رشـــد می کنیم، معنایش آن 
اســـت که دانشـــگاه توانســـته در کنار مســـائل علمی، در دیگر شاخص ها نیز 
خود را ارتقا دهد. در ISC نیز ما رتبه دوم و سوم را در طول دو سه سال گذشته 
داشـــته ایم. در رتبه بندی وبومتریک هم در طول 3 ســـال گذشته توانسته ایم از 
رتبه 6 به رتبه 5 برسیم و معنایش آن است که توانستیم زیرساخت های وب 

را بهبود بخشیده و دسترسی ها را بهتر کنیم. 
براساس رتبه بندی گرین متریک توانسته ایم نزدیک به 25 پله رشد داشته باشیم. 
یستی  این مســـاله هم نشـــان دهنده دقت و حساســـیت ما به مسائل محیط ز
است. ما بهترین یا شاید بزرگ ترین جنگل تحقیقاتی را در نور با مساحتی بالغ 
یم و تا حدی توانسته ایم این جنگل را در طول  بر 2 هزار هکتار در اختیار دار
3 سال گذشته مدیریت کنیم که سازمان منابع طبیعی به دنبال آن است تا 
مساحت این جنگل را به 17 هزار تا 30 هزار هکتار برساند. این مساله را نیز به 
ما پیشنهاد داده اند و در حال بررسی آن هستیم. این مهم بدان معنی است که 
ما علی رغم انجام کارهای تحقیقاتی اما به گونه های گیاهی و حیات وحش 
این جنگل آسیب نزده ایم و امروز گونه های حیوانی در این جنگل که شامل 
... به راحتی خود را در معرض دوربین هـــا قرار می دهند و  ، مـــار و پلنـــگ، آهـــو

یست می کنند.  به راحتی در این فضا و با آرامش ز

مهم تریـــن اتفاقـــی که در این مدت در دانشـــگاه تربیت مدرس رقم خورد را چه 
می دانید؟

بـــا وجـــود اینکـــه بدهی ها را پرداخت کرده و آمـــوزش و پژوهش را ارتقا دادیم و 
توانســـتیم بســـتر را برای انجام راحت تر کارهای تحقیقاتی دانشجویان فراهم 
ی  ، محبت، دوستی و قانون مدار کنیم، اما مهم ترین کار را باید ایجاد بستر مهر
که این مساله باعث شد همه افراد متفاوت با سلایق  و نظم معرفی کنم؛ چرا
متفاوت سیاسی بتوانند در این حوزه وارد شده و در ارتقای دانشگاه مشارکت 
گر خودتان از چهره های اصولگرا یا اصلاح طلب  داشته باشند. یعنی حتی ا
دانشگاه سوال کنید؛ آنها نیز به این مساله اذعان خواهند کرد. ما شاید جزء 
یادی بین طیف های مختلف  معدود دانشگاه هایی باشیم که در آن دوستی ز
سیاسی وجود دارد. چهره های مطرحی از هر دو طیف مطرح سیاسی کشور 
در آن حضور داشته، اما دوستی های محکمی با یکدیگر دارند. خوشبختانه 
... نیســـت،  دوســـتی های شـــکل گرفته نیز براســـاس بده بســـتان های مالی و
بلکـــه تنهـــا به خاطـــر نظم و انضباط و بســـتر مهر و محبتی اســـت که از حوزه 
ی شـــده اســـت. در حقیقت ما توانســـته ایم یک تفکر ملی را در  مدیریت جار
ایـــن دانشـــگاه ایجاد کنیم و به جایی برســـیم که همـــه در کنار یکدیگر برای 

ارتقای دانشگاه قرار بگیرند. 

اگر بخواهیم رو به آینده صحبت کنیم، چه تغییراتی باید در مدیریت دانشگاه ها 
ک قرار بگیرد؟ ملا

اجازه دهید این مســـاله را کمی کلان تر نگاه کنیم. تنها راه پیشـــرفت آموزش 
عالی، تحول اساسی در این حوزه است. نباید این را فراموش کرد که مدیریت 
آموزش عالی در 40 سال آینده، همانند 4 دهه گذشته نخواهد بود. امروز علم 
 ... پیشرفت هایی کرده و به همین دلیل دیگر نمی توان کلاس ها، آزمایشگاه و
را مانند سابق جلو ببریم. به گونه ای مباحث هوش مصنوعی، فیزیک، کوانتوم، 
...  در حال تحول هستند که عملا می بینیم با یک  پردازش داده های حجیم و
یم، به شدت  گر ما به این حوزه ها نپرداز نسل جدید  از علم روبه رو هستیم و ا
در طـــول 5 و 6 ســـال آینـــده عقـــب خواهیم ماند. در ایـــن فضا اقتضا می کند 
حتما به این مساله در آینده نزدیک توجه شود و تحول جدی در این عرصه 
را محقق کنیم. یعنی باید به جایی برســـیم که مثلا در 4 ســـال آینده در حوزه 

هوش مصنوعی به معنی واقعی حرف برای گفتن داشته باشیم. 
با توجه به اینکه امروز 90 درصد بودجه دانشگاه ها صرف حقوق و دستمزد، 
... می شود، دیگر نمی توان دانشگاه ها را به مدل قبلی اداره  تغذیه و خوابگاه و
کرد و برای این حوزه نیازمند یک تحول هستیم. البته وقتی از این مساله حرف 
می زنیم، به سرعت فکرها به این سمت می رود که پول مورد نیاز این حوزه را از 
یافت کنیم، اما اساس تحول باید این باشد که فشار مالی  خود دانشجویان در
به خانواده ها نیامده ولی در عین حال 90 درصد بودجه دانشگاه ها هم تنها 
به این حوزه ها خلاصه نشود. قطعا برای رسیدن به مسیر مورد نیاز این حوزه 
نیازمند فکر هستیم و ما در دانشگاه تربیت مدرس می توانیم فرمول این مدل 
را ارائه دهیم. یعنی باید مدیریت پولی اموال منقول و غیرمنقول دانشگاه ها 
گذار کنیم تا  را در راســـتای انجام کارهای دانش بنیان به خود دانشـــگاه ها وا
از این طریق آنها بتوانند خودشـــان دســـت به تولید ســـرمایه بزنند. اینگونه به 
یج باعث خواهیم شـــد تا نگاه دانشـــگاه ها هم تنها به دست بودجه های  تدر

گر مســـیر به درســـتی پیش رود، حتی دانشگاه ها  دولتی نباشـــد، بلکه ا
می توانند در آینده در حوزه های مالی به کمک دولت هم بیایند. 
یکـــی از مســـائل مهـــم دیگـــر آن اســـت که بایـــد برای دانشـــگاه ها 

برنامه های طولانی مدت داشته باشیم. یکی از علت های اینکه 
در دانشگاه تربیت مدرس توانسته ایم امروز به نقطه فعلی برسیم، 

یم.  آن است که نزدیک به 18 سال است ما با برنامه پیش می رو
یعنی هر کســـی که در این دانشـــگاه مســـئولیت می گیرد، یک 

خانه از پازل اصلی که برای دانشـــگاه در نظر گرفته شـــده را 
تکمیل می کند. طبیعتا در این میان هر گاه مســـائل مالی 

وجود داشـــت یک بخش کوچک تر از پازل دنبال شـــده و 
هر گاه منابع مالی اجازه می داد نیز بخش های بزرگ تری 
را دنبـــال می کردیـــم. امـــروز نیز در حال نـــگارش برنامه 
تحولی ســـال 1405 تا 1415 هســـتیم. این مســـاله باعث 

می شـــود؛ اما درنهایت همه به دنبال یک شـــکل در این 
دانشگاه هستیم. 

، بحث مسکن  یکی از موضوعات مطرح شده در دو سال اخیر
دانشگاهیان و خوابگاه های متاهلی بود. وضعیت طرح مسکن 

در دانشگاه شما چگونه است؟ 
طبیعی بود که مسکن اعضای هیات علمی نیز به عنوان یکی 
از موضوعاتـــی باشـــد کـــه در این مدت آن را دنبـــال کرده ایم. 
واقعیت آن اســـت که هر چند امروز کار در این حوزه شـــروع 
شده؛ اما تداوم آن نیازمند آن است تا در آینده با تخصیص 

اعتبار بیشـــتر و پشـــتیبانی کامل از این حوزه روبه رو شـــویم. 
البتـــه همه مســـائل نیـــز موضوعات مالی نیســـت و دولت حتی 

ی هـــم نمی تواند بـــه این حوزه اختصاص دهـــد، باید این  گـــر اعتبـــار ا
ی به شـــکل آســـان تری در دانشـــگاه ها  اجازه را صادر کند تا مولدســـاز

یادی در این زمینه وجود دارد  شکل بگیرد. متاسفانه امروز چاله های ز
تا حدی که شـــاید مدیران جرات نداشـــته باشـــند وارد این حوزه شوند. 
یم که سال هاست زمین نسبتا بزرگی  امروز در کشور دانشگاه هایی را دار

ی  را دارند که اســـتفاده هم از آن نمی شـــود، قطعا آن را باید در طرح مولدســـاز
بـــه کارخانه هـــای تولیدی دانش بنیـــان تبدیل کرده و به کارهـــای تحقیقاتی 
پول ســـاز اختصاص داده و از طریق آن به درآمدهای پایدار هم برســـند. گام 
بعدی آن اســـت که این درآمدها را برای به روز کردن امکانات دانشـــگاه ها و 
مســـکن اعضای هیات علمی تخصیص دهند. یعنی مهم تر از تامین مالی، 
ی دوش رئیس  ی هســـتیم تا بار از رو نیازمند تســـهیل کردن قوانین مولدســـاز
دانشگاه در این خصوص برداشته و دستش برای انجام فعالیت ها بازتر شود. 

رئیس دانشگاه تربیت مدرس در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

 مدیریت اموال دانشگاه ها را 
به خودشان بدهید

 دست دانشگاه ها برای مولدسازی باز  گذاشته شود    مدیریت آموزش عالی  با روش 40 سال پیش شدنی نیست

عضو شورای ناظر بر نشریات وزارت علوم در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

امیدواریم نظام رتبه بندی نشریات دانشجویی در سال آینده اجرایی شود
یونس فرزین فرد، عضو شورای مرکزی ناظر بر نشریات وزارت علوم 
دربـــاره اقداماتـــی کـــه در دوره جدید دنبال خواهد شـــد گفت: »در 
وهلـــه اول بایـــد به این مســـاله توجه کرد که هـــر گاه تیم جدیدی به 
یکردشان نسبت به نشریات دانشجویی  وزارت علوم می آیند تا رو
که در این سال ها به ما اثبات شده هر زمانی  مشـــخص شـــود؛ چرا
کـــه معـــاون فرهنگی یـــا مدیرکل فرهنگی در ســـاختار وزارت علوم 
کد می شود.«  یادی را تغییر کند، حوزه نشریات برای مدت زمان ز
او افزود: »همان طور که ســـال گذشـــته سعی کردیم تا دانشگاه ها را 
مورد به مورد بررســـی و مشکلات آنها را کاهش دادیم، انتظارمان آن 
اســـت که امســـال هم بتوانیم همین مســـیر را دنبال کرده و تعداد 
ســـفرها را برای بازدید از دانشـــگاه ها بیشـــتر کنیم. ســـال گذشـــته 
15 دانشـــگاه را در ســـطح اســـتان های مختلـــف از جنـــوب گرفته 
تـــا شـــمال، شـــرق و غرب مورد بازدید قرار دادیـــم و می طلبد تا این 
مســـیر امســـال نیز تداوم داشته باشد.« عضو شورای مرکزی ناظر بر 
نشـــریات وزارت علوم به دانشـــگاه ها در استان های محروم اشاره 
و بیـــان داشـــت: »برخـــی از دانشـــگاه های محروم ما تـــا امروز هیچ 
بســـتری را برای نشـــریات ندارند، قطعا می طلبد تا شرایط حداقلی 
برای آنها فراهم شـــود تا بعد از آن بتوانیم نظام حمایتی از نشـــریات 
ی کنیم.« فرزین فرد گفت: »مساله  دانشجویی را در آنها پیاده ساز
دیگر بحث فعال شدن سایت نشریات وزارت علوم با فعال شدن 

دوره های آموزشی است، یعنی در فضای سایت وزارت علوم باید 
بســـتری فراهم شـــود تا دوره های آنلاین را بتوانیم به آن اضافه کنیم 
و به دانشجویان نیز گواهی های الکترونیکی داده شود. این جمله 
مســـائلی اســـت که به نظرم باید در دوره جدید دنبال شـــود.« او به 
اقداماتی که در دوره قبل صورت گرفته بود، اشـــاره و تصریح کرد: 
»رتبه بندی نشریات دانشجویی که در سامانه هدف وزارت علوم 
ک گذاشته شده یکی از کارهای انجام شده است. اقدامی  به اشترا
که قرار است اصلاحاتی نیز در آن صورت بگیرد و درنهایت لیست 
یم بتوانیم تا حداقل در یک سال آینده  نهایی اعلام شود و امیدوار
با کمک وزارتخانه نظام رتبه بندی نشریات را اجرایی کنیم.« عضو 
شورای مرکزی ناظر بر نشریات وزارت علوم تصریح کرد: »در دوره 
قبـــل اتفاقـــات مختلفی صـــورت گرفت که اولین مـــورد آن نیز آغاز 
اصـــلاح جشـــنواره تیتر از دوره نوزدهم شـــورا بود. ایـــن فرآیند البته 
در دوره بیســـتم هـــم ادامـــه یافـــت و در آن دوره فرآیند ارســـال آثار و 
ی یک جشنواره بعد  اختتامیه جشنواره را هم داشتیم. قطعا برگزار
از سه سال اتفاق مهمی بود که انجام شد، با توجه به اینکه میزبان 
نیز وزارت علوم بود و در مقابل فرآیند انتخاب دبیر این جشنواره و 
یادی را از ما گرفت.« فرزین فرد با انتقاد  انجام اصلاحات نیز زمان ز
از اینکه متاسفانه وزارت بهداشت اعتقادی به نشریات دانشجویی 
ندارد، اظهار داشت: »بنده نقل قولی را از یکی از مسئولان عالی رتبه 

این وزارتخانه شنیدم که گفته بود دوره نشریات دانشجویی تمام 
شده است. قطعا چنین نگاهی بد است مخصوصا اینکه وزارت 
علوم نیز برای پیشبرد جشنواره مرتبط با نشریات باید معطل یک 
وزارتخانـــه دیگـــر بمانـــد. از طرف دیگر امســـال قرار اســـت میزبان 
جشنواره تیتر وزارت بهداشت باشد و به نظر می رسد چندان تلاشی 
نیز برای آن انجام نمی دهد و این مســـاله ای اســـت که باید به آن 
توجه شود.« او اظهار داشت: »شاید بد نباشد به این مساله اشاره 
کنم که یکی از اتفاقاتی که در جریان این دوره از انتخابات اجرایی 
شد، آن بود که به اتحادیه های دانشجویی بعد از هشت سال حق 
ی  رای آنها را برگردانیم، یعنی از سال 95 که شیوه نامه مدون برگزار
انتخابات کمیته ناظر بر نشریات دانشگاهی برگزار شد یک سری 
حـــق رای هـــا را بـــرای اتحادیه ها در نظر گرفته شـــده بود که در کنار 
حق رای دانشـــگاه ها قرار می گرفت اما هیچ گاه این حق رای اجرا 
نمی شد تا اینکه امسال برای اولین بار در دوره ما این اتفاق رخ داد.«  
عضو شـــورای ناظر بر نشـــریات وزارت علوم خاطرنشان کرد: »باید 
به این مســـاله هم اشـــاره کنم که آیین نامه ضوابط ناظر بر نشریات 
دانشگاهی نیز به زودی براساس پیش نویس هایی که از دستورالعمل 
اجرایی این ضوابط آماده شـــده و همچنین طبق پیش نویســـی که 
قرار است دانشگاه فردوسی مشهد به عنوان دبیرخانه آینده آماده 

کند مورد بازبینی جدی قرار بگیرد.« 
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با اعلام نتایج بیست ویکمین انتخابات شورای مرکزی ناظر بر نشریات وزارت علوم 
کـــه از 14 تـــا 16 مـــرداد ماه در اردوگاه آدینه تهران و با حضور 75 نفر از مدیران مســـئول 
ین فرد از دانشـــگاه صنعتی اصفهان از  واجد شـــرایط نشـــریات برگزار شـــد، یونس فرز
میان 23 کاندیدا برای سومین سال متوالی با اکثریت آرا به عنوان نفر اول انتخاب شد. 
سعید جلیلی از دانشگاه تربیت دبیر شهید رجایی با 41 رای به عنوان نفر دوم و مهدی 
صاغی حدید از دانشگاه تبریز نیز با 26 رای به عنوان عضو علی البدل انتخاب شدند.


